
Kommungruppen

Arbetsgruppen för bättre samverkan och effektivare 

processer på kommunal nivå 

Great möte den 12 april



Vad förväntas arbetsgruppen åstadkomma? 

Syftet med gruppens arbete är att vägleda kommuner och 

därigenom främja en bättre samverkan och effektivare 

bredbandsutbyggnad på lokal nivå.

Arbetsgruppen ska;

• skapa en gemensam bild av hur det lokala arbetet bör bedrivas  

• ta fram vägledning till kommuner med goda exempel, strategiska 

vägledningar och tydliga policyrekommendationer

• behandla frågor som är viktiga för kommuner att uppmärksamma och 

som är av särskild betydelse för en effektiv utbyggnad (bör utgå ifrån 

de områden som Bredbandsforums Nystartsgrupp har identifierat som 

relevanta områden)
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Utvärderat olika sätt att vägleda

Olika förslag på utformning av vägledning

• Vägledning på strategisk eller operativ nivå?

• Vägledning genom information eller genom arbetsmöten och dialog?

Slutsatser från intervjuer och analyser

• Viktigaste målgrupp är kommunledningen

• Allt större behov att anpassa vägledning efter situation och lokala förutsättningar

• Vägledning genom dialog och genom att ställa frågor ger större effekt än 

traditionell vägledning i form av broschyrer etc.



Vi har en programförklaring

• Lyftet är en ”Guidad resa” genom 

utmaningar och vägval kommunen 

står inför för att få fart på bredbands-

utbyggnaden

• Genomförs med faciliterade arbets-

möten på plats hos kommunen och 

genom uppföljning på distans

• Bidrar med kartläggning av 

kommunens nuvarande situation och 

visar på möjliga vägval för 

kommunen

• Målgrupp; Kommunledning hos de 

kommuner som har kommit igång 

sent eller har särskilda utmaningar



Innehåll i Bredbandslyftet

Inspiration och utmaning: Varför och på vilka sätt är bredband viktigt för 

kommunens välmående?

Inventeringen: Hur ligger vi till? Vilken investering krävs för att nå mål? 

Vad förväntar sig kommuninvånarna?

Strategiska vägval: Vilka alternativa vägval har kommunen? Vad är bäst 

för olika situationer? Vilka strategiska frågor bör kommunledningen ställa 

sig?

Kommunens arbetsgrupp för bredband: Hur kan en arbetsgrupp för 

bredband etableras och driva frågor inom kommunen?

Bredband i styrdokumentstrukturen: Hur kan bredband inkluderas i 

befintliga styrdokument och målsättningar? 



Inventering



Läget för bredbandet i kommunen

• Kommunen vet att de har en låg grad av fiberutbyggnad, men har inte alltid 

den kompletta bilden av medborgarnas frustration och omfattningen av de 

nödvändiga investeringarna. 

• Därför behövs en analys av medborgarnas uppfattning och kommunens 

utbyggnadsstatus.

– En medborgarenkät ger kommunen svaret på i vilken utsträckning som deras 

medborgare upplever sig ha ”bredband i världsklass”.

– En investeringsanalys ger en situationsbild uttryckt i antal och andel 

fiberanslutna byggnader (FTTB), samt en uppskattning av kostnaden för den 

utbyggnad som återstår.

• Tillsammans ger dessa två saker en bra bild av läget för bredbandet i 

kommunen.



Medborgarenkät



Inventering av bredbandsupplevelsen

• Kommunen behöver få en uppfattning om hur medborgarna i 

kommunen upplever sitt bredband. ”Bredband i världsklass”?

• Medborgarnas subjektiva uppfattning av sin upplevelse ger ett stort 

intryck på kommunledningen, lika mycket som jämförande statistik 

• En kort medborgarenkät ger svaret på hur de upplever sitt bredband.

• Enkäten består av 9 enkla frågor

• Inbjudan läggs upp på kommunens hemsida och kommunens 

Facebook sida. Där klickar man på en länk som leder till enkäten. 



Vi frågar medborgarna?
- en enkät med 10 frågor som vi testade i Strängnäs

• Hur viktigt tycker du att Internet är: 

• 90,5 % i Strängnäs säger att Internet är mycket viktigt för dom i 

privatlivet.

• Hur upplever du att bredbandet fungerar – inte så bra:

• 44,1 % upplever att deras fasta bredband i Strängnäs är långsamt.

• Även respondenternas öppna svar berikar bilden:

– För gamla teleledningar hindrar oss att ha bra bredband via telejack. 4g är otroligt instabilt.

– Jag har ADSL av värsta sort. Upphastigheten gör det omöjligt att jobba med firman härifrån.

– Hoppas på fiberdragning



Investeringsanalys



Investeringsbehovsinventeringens syfte

• Få en uppfattning om hur långt fiberutbyggnaden har kommit.

• Räkna på antal och andel anslutna byggnader (FTTB), samt en 

uppskattning av kostnaden för den utbyggnad som återstår.

• Inventeringen ska göras innan arbetet med ”bredbandslyftet” 

startar och lägga grunden för dialogen och diskussionerna. 

• Kommunen behöver underlag för att diskutera om de kan nå 

målen samt vad som krävs. 

– Hur mycket kan de bidra med själva och på vilket sätt? 

– Vilka andra aktörer kan tänkas attraheras att investera och 

– Vad krävs av kommunen för att lyckas med det?
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Vi inventerar fiberutbyggnaden
- så här ser det ut i en testkommun

• Inte fler än 10 % av 

byggnaderna har fiber.

• Medborgarna pressar på, 

de vill ha bra bredband nu.

• 20 mnkr har investerats i 

fiber, det behövs minst 100 

mnkr till.

• Småhus är utmaningen, 

varav många finns utan för 

tätort.
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Investeringar för att nå målet
- 150 miljoner – varav 19 är gjorda 

19 mnkr

131 mnkr

Investerat till och med datumet för datainsamlingen Kvar att investera för att nå 95-procent (exkl fritidshus)
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Strategiska vägval
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Förklaring till modellen

• Detta är endast en diskussionsmodell. 

• I praktiken finns det många variationer.

• Det är fullt möjligt att arbeta med flera alternativ 
samtidigt, i olika områden, i olika omfattning och med 
olika syften och ambitionsnivåer. 

• Beroende på kommun, finns olika goda förutsättningar 
att lyckas med de fyra olika strategiska alternativen. 



Attrahera

• Försök att få flera olika fiberbolag aktiva i kommunen 

med lika villkor för alla

• En ärlig dialog samt en tillmötesgående attityd är en 

tillgång. 

• Se till att det är smidigt och kostnadseffektivt att bygga 

fiber i kommunen. Minska ekonomiska och 

administrativa hinder.

• Ha klara och tydliga rutiner samt genomtänkta avtal. 

• Detta stimulerar konkurrensen och snabbar på 

utbyggnaden.



Samverka

• Om marknadsunderlaget i vissa områden är litet kan en närmare 

samverkan med en aktör vara lösningen. Det behöver inte gälla 

hela kommunen. 

• Att en aktör ensam kan bygga fiber i ett område kan vara mycket 

kostnadseffektivt.

• Att ha ett genomtänkt samverkansavtal kan minska riskerna och 

ge trygghet för båda parter. 

• Exempel på avtalsinnehåll:

• Specifik utbyggnad

• Kommunens förpliktelser och motprestationer

• Kommunen avtalar om köp av datakomtjänster från fiberaktören

• Kommunen överlåter kanalisation eller befintligt fibernät.



Upphandla

• Kommunen kan upphandla fiberutbyggnad i ett visst 

område där det är svårt att attrahera marknadsaktörer . 

• Efter utbyggnaden äger fiberbolaget ofta det som har 

byggts och har ansvaret för drift och underhåll mm.

• Kommunen slipper det långsiktiga ansvaret och får fiber 

utbyggt där man önskar. 

• Kommunalt upphandlad fiberutbyggnad kan inte 

kombineras med bidrag från Länsstyrelsen. 



Bygga själv

• Kommunen har eller etablerar ett stadsnät och tar själv 

investeringen att bygga ut fiber.

• Stadsnätsverksamheten bedrivs som en del av den 

kommunala förvaltningsorganisationen eller i ett 

kommunalt bolag. 

• Stadsnätet kan stå för merparten av fiberinvesteringarna i 

kommunen eller bygga främst stamnät för att underlätta 

för andra aktörer att investera i lokalnätet.

• Stadsnätet kan vara bara fiberägare eller också vara 

kommunikationsoperatör i nätet.



Material som levereras från Kommungruppen


